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Sociální aspekty aktivit nabízených v Parku Čtyři Dvory v  Českých
Budějovicích

Abstrakt

Tato práce se zabývá aktivitami, které nabízí park Čtyři Dvory v Českých Budějovicích

a jejich sociálnímu vlivu na okolí.                                                                

Cílem  je  deskripce  všech  těchto  aktivit  a  zmapování  problémů,  které  brání

dalšímu rozvoji sociálních služeb poskytovaných občanům. Ke zjištění jsem zvolila dvě

výzkumné  otázky –  první,  které  problémy v  rozvoji  nabízených  aktivit  aktuálně  na

území parku přetrvávají a druhou - jaké řešení těchto problémů respondenti navrhují.

Teoretická  část  je  věnována  sociálním  problémům  na  současných  českých

velkých sídlištních aglomeracích, specifikům sociálních problémů na sídlištích Máj a

Vltava v Českých Budějovicích a nakonec samotnému parku, kde jsou rozebrány jeho

možnosti  a  meze  vlivu  na  řešení  sociálních  problémů  českobudějovických  sídlišť.

Výzkumná část je tvořena kvalitativním výzkumem a technikou strukturovaných

rozhovorů s otevřenými otázkami, které byly vedeny se zástupci uživatelské veřejnosti i

se zainteresovanými odborníky.                                                                                     

Výzkumem bylo zjištěno, že největším problémem je nedostatek kontroly nad

parkem  a  celková  údržba,  dále  problémy  se  záškoláctvím,  šikanou  a  užíváním

omamných  a  psychotropních  látek,  a  v  neposlední  řadě  nevyužitý  potenciál  parku.

Na  základě  výsledků  byla  navržena  opatření  -  v  podobě návrhu  na  zlepšení

celkového stavu parku, případného rozšíření,  pravidelné kontroly veškerého zařízení,

instalace kvalitního kamerového systému a samozřejmě práce sociálních pracovníků s

rodinami ve vyloučených lokalitách.
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Social aspects of activities offered in the Park Čtyři Dvory in České
Budějovice

Abstract

This work pursues activities offered by park Čtyři Dvory in České Budějovice and its

social impact to this area.

The  goal  is  description  of  all  these  activities  and  maping  problems  which

prevent further development of providing social services to citizens. For this survey I

choose  two  questions.  Which  are  the  problems  of  currently  offered  activities  in

development  in park persist?  What is  the solutions of these problems according the

respondents.

Theoretical  part  is  dedicated  to  social  problems  on  current  big  Czech

agglomerations and to specific social problems of housing estates Máj and Vltava in

České Budějovice and finaly the park itself where it is analysed its potential and limits

of  impact  on  solutions  of  the  social  problems  of  these  estates.

Research  part  is  made  by  qualified  research  and  technique  of  structual

conversations with open questions. The questions were conducted with  representatives

of  public  and  with  involved  specialists.  The  research  showed  us  that  the  biggest

problem is not enough of control over the park and its all round maintenance. The there

are problems with truancy, bullying and using of narcotic and psychotropic substances.

And last but not least unused potential of the park.

On  base  of  the  results  was  suggested  actions  in  form  of  plan  overall

improvement  condition  of  the  park,  potential  expansion,  periodical  controls  of  all

facilities.  The  instalation  of  quality  camera  system  and  of  course  social  workers

working with families in excluded locations.
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Úvod

„Máme, co potřebujeme, pokud používáme to, co máme.“

Edgar Cahn

Moje bakalářská práce je psána na téma Sociální aspekty aktivit  nabízených v Parku

Čtyři Dvory v Českých Budějovicích.

V mém deskriptivním výzkumu nejprve představím Park Čtyři Dvory, který byl

vybudován v bývalém areálu kasáren za cca 25 milionů Kč. Poté se zaměřím na sociální

aspekty  zde  nabízených  činností,  a  to  zejména  ve  vztahu  k nejbližším

českobudějovickým  sídlištím  (Máj  a  Vltava).  Zaměřím  se  nejen  na  mladistvé  a

dospívající, ale také na seniory. K přípravě výzkumu využiji odbornou literaturu včetně

článků z článků a internetových zdrojů. V další části mé bakalářské práce budu vedle

pozorování  aplikovat  také  kvalitativní  dotazování  pomocí  techniky  strukturovaných

rozhovorů  s  otevřenými  otázkami  nejen  se  zainteresovanými  odborníky,  ale  také  se

zástupci uživatelské veřejnosti.

Sama jsem 4 roky bydlela na sídlišti Máj v problémové oblasti ( ulice V. Volfa),

kde jsem byla denně svědkem toho, jak mladiství  i  dospívající  nekvalitně tráví  svůj

volný čas, který by naopak měli trávit co nejkvalitněji. Rozvoj sociálně patologických

jevů je zde více než zřejmý.

Ráda bych nejen mladistvým, ale také seniorům nabídla možnosti vyžití v Parku

Čtyři Dvory, který například pro samostatnější uživatele domovů pro seniory obsahuje

různé  posilovací  stroje,  ale  i  pro  méně  samostatné  to  může  být  příjemná  chvilka

strávená venku.

Bude mě zajímat, jak je park využíván, co by na něm návštěvníci změnili, či co

jim zde naopak vyhovuje. Budu zjišťovat, jak kvalitně zde tráví mladiství svůj volný

čas, případně jaké se zde rozvíjí patologie a pomocí pozorování zjistím, jaká je struktura

ostatních návštěvníků a jaké je jejich chování k majetku v parku.

Důvodem,  proč  jsem  si  toto  téma  pro  bakalářskou  práci  vybrala,  je  nízká

informovanost o tomto parku. Věřím, že díky této práci se povědomí o něm rozšíří a

následně se bude moci zlepšit také kvalita života našich spoluobčanů.

V závěru  své  práce  zveřejním  výsledky  výzkumu, formulování  návrhů  ke

zlepšení  specifických  sociálních  služeb  poskytovaných  občanům  města  v  teritoriu
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nového parku. Předpokládám, že práce může být užitečná při sebereflexi pracovníků,

kteří mají  na starosti další rozvoj Parku Čtyři Dvory.

Bude rovněž odborným příspěvkem do diskuse, která se v Českých Budějovicích kolem

problematiky nového parku rozvíjí. Svůj význam bude mít jistě i v mé další profesní

orientaci.
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1. Současný stav

Současný stav

 V  areálu  bývalých  kasáren  ve  Čtyřech  Dvorech  v  Českých  Budějovicích  byl

vybudován nový relaxační park za cca 25 milionů korun. Jeho součástí jsou různé herní

prvky pro seniory (v blízkosti parku se nachází Domov pro seniory Hvízdal), skatepark,

fit-stezka, dětské hřiště, kavárna. Vítězný architektonický návrh reagoval na mokrou,

jílovitou půdu. Dosavadní vegetace (břízy, osiky, vrby, borovice) byla, pokud to bylo

možné, ponechána pouze upravena. Bylo pamatováno i na návaznost parkových cest na

budoucí cyklostezky. Park se rychle stal oblíbeným střediskem dětí a mládeže i celých

rodin. V současné době je Park Čtyři Dvory v Českých Budějovicích plně k dispozici

všem svým návštěvníkům. Volný čas zde tráví vzhledem k širokým možnostem parku

všechny věkové kategorie.

V této bakalářské práci se budu nadále věnovat sociálním problémům na velkých

sídlištních aglomeracích v České republice, aspektům nabízených činností v Parku Čtyři

Dvory a specifikům problémů na Českobudějovických sídlištích Máj a Vltava. Proto je

třeba si nejdříve vymezit některé základní pojmy:

a) Socializace

Proces utváření  osobnosti  člověka ve společnosti.  Spočívá v osvojování  kultury a  v

začleňování  jedince  do  systému  společenských  vztahů  a  to  postupným  vytvářením

vazeb s jinými lidmi. Primární socializace probíhá nejen v rodině, ale také v prostředí,

které ji nahrazuje , čímž muže být například ústav.

Sekundární socializace probíhá ve výchovných, vzdělávacích, případně dalších

institucích a prostředích, do nichž se dítě dostává. Například škola, školní družina a v

případě volnočasových aktivit jsou to k tomu účelné instituce, parky a jiné (Matoušek,

2003).

b) Komunita

Společenství lidí,  kteří žijí či kooperují v jedné instituci nebo lokalitě. Komunita má

svou  atmosféru,  své  způsoby  komunikace,  svou  hranici,  která  je  více  nebo  méně

propustná  vůči  svému okolí.  Místní  komunita  k  tomu uspokojuje  potřebu  blízkosti,

intimity a rozšířeného domova. Lidstvo žilo doposud po většinu svého vývoje v malých,

intenzivně  spolupracujících  společenstvích.  Moderní  velkoměstská  sídliště  jsou
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hovorově nazývána ložnicovými komunitami a to proto, že lidé do nich převážně jezdí

jen přespávat (Matoušek, 2003).

c) Interakce

Vzájemné působení  neboli  řetězec  vzájemných akcí  a  reakcí  dvou nebo více zdrojů

vlivu.  Je  to  vztah  vzájemného  ovlivňování,  pro  který  je  charakteristické  zaměření

účastníků vztahu na jimi předpokládanou interpretaci jejich chování jiným účastníkem

(Matoušek, 2013).

d) Sociální síť

„Množina jednotlivců  a osobních  vazeb mezi  nimi  přesahující  hranice  formálních  i

neformálních skupin. Sítě jsou v sociologii studovány jako struktury, v nichž probíhá

směna, potvrzuje se moc resp. závislost“  (Matoušek, 2003, s. 200)

e) Sociální problém neboli patologie

Společenský neúspěch ohrožující svého nositele, případně další osoby v jeho okolí.  V

nejužším anglosaském pojetí  zahrnuje:  kriminální  chování,  závislost  na alkoholu,  na

nealkoholových  drogách,  hráčství  neboli  gambling,  sebevražedné  jednání,

nezaměstnanost,  předčasné  ukončení  povinného  vzdělání  u  dětí,  těhotenství  před

dosažením dospělosti. V širším evropském pojetí zahrnuje navíc také život bez domova

na ulicích,  prostituci  a  příslušnost  k  sektám. U nás  dosud tradovaný pojem sociální

patologie má obdobný obsah (Matoušek, 2003).

f)  Aglomerace neboli sídlo

Prostorově  oddělené  seskupení  lidských  obydlí  spojené  s  různými  navazujícími

společenskými funkcemi jakou jsou výroba, obchod, doprava, kultura, vzdělávání a jiné.

Charakter  sídla  výrazně  ovlivňuje  podmínky  života  obyvatel  a  determinuje  druhy

sociálního selhání. Města přitahují lidi, kteří jsou na okraji společnosti. Poskytují jim

mnoho  příležitostí  pro  parazitní  způsob  života  a  protispolečenské  chování.  Skupiny

takových  obyvatel  jsou  vytlačovány  do  oblastí,  kde  se  kumulují  jejich  problémy  a

patologie (Matoušek, 2003).
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1.1. Sociální problémy na současných velkých českých sídlištních aglomeracích

„Česká sídliště se od těch západních liší jednak časovým zpožděním o 10 až 30 let,

jednak délkou sídlištního věku a v neposlední řadě svým monopolem, tedy tím, že po

několik desetiletí byla téměř jedinou formou stavby bytů ve městech“ (Grabmüllerová,

Maier, 1995, s. 88)

„Česká sídliště se nestala na rozdíl od sídlišť v západních zemích místy segregovaného

sociálního bydlení,  naopak se v nich setkávají  příslušníci  různých sociálních vrstev“

(Illner, 2008, s. 6)

K problémům velkých obytných souborů patří anonymita domovního prostoru. Lidé se

navzájem neznají a nedovedou rozlišit mezi osobami, které v domě bydlí a které nikoliv

(Musil,  1971).  Zároveň  se  potýkají  s  nedostatečnou  zvukovou  izolací,  což  je  sice

fyzikální stránka bydlení, ale vede k pocitu ztráty soukromí jednotlivých rodin. Lidé

vnímající život druhých rodin si zároveň uvědomují, že oni mohou stejným způsobem

rušit okolní rodiny (Musil, 1985).

Problém, který může dále nastat, je vznik sídlištních slumů. K této nepříjemnosti

může dojít při odlivu obyvatel obytných souborů do jiných, lepších míst, která budou

pro občany dostupná (Musil, 2002). „Hromadný odchod střední třídy, pokud by k němu

skutečně došlo, by mohl mít pro další vývoj sídlišť velmi nepříznivé důsledky a mohl by

je dostat na osudnou dráhu postupné sociální  a fyzické degradace známou z lokalit

sociálního bydlení v západní Evropě“ (Illner, 2008, s. 7).

Panelová sídliště jsou velice charakteristickým místem. Můžeme je popsat, jako

malá  města  ve  městech.  Život  lidí  v  nich  je  velmi  specifický,  protože  všichni  jsou

součástí komunity (Autorský kolektiv Agentury pro sociální začleňování, 2009).

Komunita je skupina lidí, kteří jsou mezi sebou provázáni sociálními vazbami k

sobě samým a stejně tak k místu, kde spolu žijí. Koncentrace obytných domů, tedy i

jejich  nájemníků  na  poměrně  malé  ploše  nahrála  v  okolí  některých  sídlišť  vzniku

školek,  škol,  samoobsluh  a  sportovišť.  Tak  vznikla  místa  nejčastějšího  vzájemného

setkávání  lidí.  Celkové  společenství  můžeme  rozčlenit  na  menší  spolky,  které  lze

rozdělit  dle  pohlaví,   věku,  rasy,  zájmů  či  dokonce  i  dle  místa  bydlení  (Autorský

kolektiv Agentury pro sociální začleňování, 2009).

Panelová sídliště jsou tak místem pro život rozmanitých skupin, které se dělí o

velmi malý prostor a sdílejí spolu veškeré podmínky pro život a nástrahy s tímto místem
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spojené. Bohužel se ale potýkají s řadou problémů, které mají a budou mít vliv na vývoj

jak samotných budov, tak sociálních vazeb lidí v nich žijících. Jak již bylo zmíněno,

obyvatelé  sídlišť  jsou  součástí  komunity,  stýkají  se  spolu  navzájem a  sdílí  oblast  i

prostor  k  životu.  K  tomu,  aby  s  ostatními  lidmi  či  nájemníky  mohli  žít  v  určité

harmonii,  dodržují  navzájem  nepsaná  pravidla  slušnosti,  etikety  a  respektují  právo

každého člověka na život  a určitou životní  úroveň  (Autorský kolektiv Agentury pro

sociální začleňování, 2009).

V současné době se ale již běžně setkáváme se skupinami občanů, kteří takové

zásady nedodržují a znepříjemňují tak život svým sousedům a lidem z okolí. Řeč je o

sociálně nepřizpůsobivých skupinách nájemníků a o otázce,  jak naložit  s problémem

takové povahy. Nejběžněji do této skupiny řadíme lidi náležící k rasovým menšinám,

sociálně  vyloučené  osoby,  problémové  skupiny  mladistvých  a  dětí.  Za  sociálně

vyloučené osoby považujeme takové, které mají ztížený přístup k institucím a službám,

jsou  tedy  vyloučeni  ze  společensky  sociálních  sítí  a  nemají  dostatek  vertikálních

kontaktů mimo sociálně vyloučenou lokalitu. Mezi hlavní důvody propadu na sociální

dno řadíme: problémy s bydlením, dlouhodobou nezaměstnanost, dluhy, kriminogenní

prostředí, špatné vzdělání, špatný zdravotní stav, závislost na sociálních dávkách a jiné

(Autorský kolektiv Agentury pro sociální začleňování, 2009).

1.2. Specifika sociálních problémů na českobudějovických sídlištích Máj a Vltava

Sídliště Máj v Českých Budějovicích je kombinací dlouhodobé existence a řízeného i

"přirozeného" sestěhovávání.                                                                       

Sídliště bylo postaveno v 80. letech v souvislosti s výstavbou jaderné elektrárny

v  Temelíně.  Po  roce  1989  sem  byli  v  důsledku  privatizace  a  restitucí  sestěhováni

Romové z městských bytů z centra města. Na sídlišti Máj byly přidělovány byty dle

pořadníku.  

Řízené sestěhování bylo provázeno "přirozeným" sestěhováváním do lokality za

příbuznými, z důvodů nižších životních nákladů. Obyvatelé mimo romskou národnostní

menšinu mají v současnosti tendenci odstěhovávat se z této lokality. Zejména ve dvou

ulicích jsou byty téměř neprodejné a jsou nabízeny pod cenou. V okolních ulicích je

situace o něco lepší, nicméně při pokračování současného trendu by se lokalita mohla

stát čistě romskou. Romy je sídliště považováno za lepší bydlení, mají tendence dále se

sem přistěhovávat. Migrace ze Slovenska sem probíhá jen z důvodu uzavírání sňatků. 

V minulých letech probíhala migrace do Anglie. Lidé odcházejí jen dočasně za prací či
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za  příbuznými.  Míra  nezaměstnanosti  romských  obyvatel  lokality  je  kolem  85%

(Evropský sociální fond).                                                                              

Zatímco socialistické režimy dvacátého století v Evropě inklinovaly k integraci

Romů do národních ekonomik různými způsoby, pozdější ekonomické režimy je znovu

zanechávají častěji vyloučené (Stewart, 2015).                                                                  

Z  problémových  jevů  se  zde  vyskytují  problémy  s  drogami  u  mládeže

(marihuana,  toluen,  medikamenty  v  kombinaci  s  alkoholem),  ojediněle  gamblerství.

Základní škola poblíž lokality má nálepku „romská škola“, což je důvodem, proč se

podíl dětí mimo romskou národnostní menšinu se snižuje (Evropský sociální fond).

Sociální problémy na českobudějovických sídlištích:

a) Závislost

Závislost může být fyzická, vyznačující se bolestmi svalů a kloubů při nepodání

drogy. Psychická, ta se projevuje u všech drog, kdy mozek ví, jak mu bude po

podání drogy dobře a nakonec sociální, kdy si narkoman zvykne na svůj životní

styl, stýká se pouze s narkomany a ztrácí kontakt s realitou (Pešek et al., 2008).

Například užívání kokainu bylo zjištěno jako hlavní pro zhoršování kognitivních

funkcí. Uživatelé kokainu však často užívají i alkohol, který může sám způsobit

kognitivní poruchy (McKenna, 2018).                                                  

Z návykových a impulzivních poruch je třeba také zmínit dříve populární

patologické  hráčství.  Hazardní  patologičtí  hráči  mají  vyšší  poměr  šancí  pro

jakoukoli poruchu osobnosti (Ronzitti et al., 2018).  

U  mladistvých  je  závislostní  chování  nejčastěji  spojené  s  kouřením  cigaret,

marihuany a pitím alkoholu (Sobotková et  al.,  2014).  Lze dospět k tomu, že

dobrý  vztah  s  rodiči  je  stále  důležitým  ochranným  faktorem  a  že  užívání

alkoholu nadále indikuje problémy s kriminalitou během vznikající dospělosti,

podobně jako během dospívání (Hill, 2018).

b) Nezaměstnanost

Podle Českého statistického úřadu (2018) byla míra nezaměstnanosti v Českých

Budějovicích v roce 2016 3,44% a v roce 2017 2,71%. Od roku 2013, kdy byla

za posledních 10 let nejvyšší a to 6,26% stále klesá. Zatímco na sídlišti Máj v

Českých Budějovicích s koncentrací romského obyvatelstva je nezaměstnanost

odhadována na 85% (Davidová, 2010).
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c) Kriminální chování                                                             

Veškerá trestná činnost,  i  taková,  kterou spáchaly osoby, které  dosud nemají

trestní odpovědnost (Matoušek, 2003).                                                                   

Podle míry, do jaké se společensky hendikepovaní mladiství organizují, můžeme

definovat  takzvanou  stabilní  a  integrovanou  kriminální  skupinu,  vznikající

obvykle v prostředí, v němž jsou delikventní normy akceptovány i dospělými. Ti

zde  do  jisté  míry  slouží  i  jako  učitelé  mládeže.  U  nás  tak  můžeme  popsat

například gang romských kapsářů (Matoušek, Kroftová, 2003).

V České  republice  sice  romské  rodiny  bydlí  na  sídlištích  vedle  sebe,

netvoří však komunity a kooperují jen v rámci svých rozšířených rodin. Je to

proto,  že do míst  velkých koncentrací  byly sestěhovány uměle bez ohledu na

jejich  skupinovou  příslušnost.  Vzhledem  k  tomu,  že  rodiny  nejsou  schopny

vzájemně  komunikovat,  dochází  ve  zvýšené  míře  k  sociálním  patologiím.  V

Českých  Budějovicích  se  například  přímo  hovořilo  o  sídlištní  kriminalitě

(Davidová, 2010, s. 206, 207).

d) Prostituce  

Pokud se jedná o prostituci  na sídlišti  jako takovém, dá se bavit  o prostituci

bytové či privátní. U bytové, stejně jako u privátní je placený sex poskytován ve

vlastních bytech,  avšak většinou je tomu přítomna třetí osoba, jako je kuplíř,

matka, otec či dítě v roli pozorujícího, nebo jako objekt obchodu. Každopádně je

tady  klient  vystaven  riziku  majetkové  trestné  činnosti,  neboť  bývá  okraden,

hrozí  zde ohrožování  mravní  výchovy mládeže,  stejně tak je  i  vysoké riziko

nakažení pohlavně přenosnou chorobou, zatímco privátní prostituce je jedním z

nejbezpečnějších a nejvíce výdělečných druhů prostituce.  Poskytovatelky jsou

většinou ženy reprezentativního vzhledu, poskytující své služby v soukromých,

příjemně a čistě zařízených bytech. Jejich klientela je relativně stála a patří do

vlivné a bohaté společnosti.  Ženy,  ale  i  muži,  se  často stávají  společníky na

společenských událostech, kulturních záležitostech nebo na dovolené (Chmelík,

2003).  

Přemýšlení  o  psychologických  problémech  týkajících  se  prostituce  u

některých  teenagerů  vede  k  rozpoznání  problému  prostituce,  který  je

poznamenán  inscenací  a  vystupováním.  To  může  zahrnovat  masochistické

chování,  opakování  rolí  až  narcismus.  Praktikováním  prostituce  mladí  lidé

odhalují svou fyzickou intimitu tím, že se vyhýbají jistému vakuu (Carra, 2016).
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e) Záškoláctví

Podle Martínka (2015) je záškoláctví úmyslné chození za školu, přičemž žák

neplní  školní  povinnosti  a  to  nejčastěji  bez  vědomí  rodičů.  Nejvíce  se  tento

problém týká  mládeže  za  základních  a  středních  škol.  Je  to  jeden  z  důvodů

nedokončení studia.

f) Šikana

Podle Koláře (2011) je nejhlavnějším rysem šikany to, že jednotlivec nebo

skupina  týrá  svou  oběť.  Šikana  může  být  psychická  či  fyzická.  Šikanující

jedinec často používá agresi a manipulaci.                                                            

Šikana  je  ve  většině  případů opakována,  ale  může být  i  jednorázová.

Ovšem  ani  v  jednorázovém  případu  šikany  si  nemůžeme  být  jisti  jejím

neopakováním  (Říčan,  Janošová,  2010).  Informovanost  je  rozhodně

nejdůležitější opatření v rámci prevence šikany a mělo by se s ní začínat u dětí

už při nástupu do první třídy základní školy (Machová et al., 2015).

1.3. Park Čtyři Dvory - možnosti a meze vlivu na řešení sociálních problémů 

českobudějovických sídlišť

Hofbauer (2004) říká „Rodiče by si měli najít dostatek času a věnovat ho svým dětem.

Naučit je aktivnímu přístupu k trávení svého volného času, snažit se využít tento čas ke

svému rozvoji  i  ve  prospěch  druhých.  Takový  přístup  však  v  současné  době  nemá

zdaleka každá rodina, naopak nezřídka se stává, že se rodiče nestarají o to, jak jejich

děti tráví volný čas.“                                                                                          

Záměrem města  bylo  přetvořit  toto  území  na  městskou čtvrť,  ve  které  bude

možné realizovat chybějící občanskou vybavenost pro přilehlá sídliště. Po provedeném

vyčištění  území  a  demolici  nevhodných  objektů  došlo  k  realizaci  sítě  vnitřních

komunikací a cyklostezek, parku s potřebným zázemím. Součástí jsou hřiště, plochy a

stanoviště pro hry (Č-Budějovice, 2013).                                                  

Pro starší je zde vybudovaný skatepark od firmy Mystic Constructions o rozloze

cca 900 m2 s jedním bowlem uprostřed, dále obsahuje různé streetstylové překážky jako

je radiusová stěna, funbox, schody, rail a grind boxy (obr.10) (Mystic Constructions,

2008). Travnaté plochy, které jsou všude okolo, lákají nejen k relaxaci a pikniku. Je zde

také několik dřevěných a betonových lavic vhodných k odpočinku či studiu. Celý areál
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je tvořen sítí cest pro kondiční běh a procházky (Idnes, 2015).                              

Firma,  která  vyhrála  a  dodala  herní  prvky  do  parku  se  vyznačuje  širokým

výběrem herních prvků od her pro předškolní děti až po posilovací stroje pro seniory.

Produkty  jsou  vyráběny  z  vysoce  kvalitní  nerezové  ocele,  lan  či  ze  dřeva.  Inzerují

dlouhodobou životnost a odolnost i při vysoké zátěži a jednoduchou údržbu. Nalezneme

zde například rozmanité herní prvky rozvíjející lidské smysly – zrak, sluch, hmat a čich,

mající vysokou herní hodnotu a zároveň dokonale esteticky zpracované (obr. 1, obr. 6).

Dále   zvukové a  akustické  prvky,  při  nichž  vznikají  pozoruhodné akustické  efekty.

Různými  druhy  pohybu,  jako  je  skákání,  tahání,  běhání,  otáčení,  vyvažování  či

stlačování vytváří rozezvučení herních prvků. Děti při hře získávají představu o vztahu

„akce – reakce“. Zvukové a akustické prvky zároveň pomáhají seniorům, ale i

handicapovaným osobám vymanit se ze stereotypu a plní tak i terapeutický efekt (obr.

2,  obr.  7).  Potom je  součástí  parku i  Fit  stezka,  která  disponuje  prvky,  které  firma

zahrnuje do svého seniorského programu.  Jedná se o prvky, které  pomáhají  formou

zvedání, odtlačování, spouštění či protahování zregenerovat a protáhnout svaly, nejedná

se o zvyšování fyzické kondice, ale spíše o rozhýbání těla a procvičování smyslového

vnímání zábavnou formou (obr. 3, obr. 4).  Mezi nejatraktivnější prvky především v

letních měsících patří jistě prvky vodní, ty jsou zajímavě konstrukčně řešené. Umožňují

dětem vodu pumpovat, stříkat, nabírat, přelévat, přepravovat, usměrňovat její tok (obr.

5).  Samozřejmostí  jsou  houpačky,  v  tomto  případě  i  ideální  pro  předškolní  děti  v

podobě  hnízda  (obr.  8)  a  prvky  na  lezení,  které  více  než  jakékoliv  jiná  cvičení

podněcuje vnímání sebe sama, podporuje schopnost rozhodnout se a soustředit. Zároveň

procvičuje prostorové vnímání a zvyšuje sebevědomí (obr. 9).  (Hřiště rej her, 2010).  

Park má vybranou také hlídací službu, která by měla hlídat od 18 hodin večer do

8  hodin  ráno,  čímž  dává  radnice  najevo,  že  myslela  i  na  zabezpečení  areálu  před

vandaly (Českobudějovický deník, 2014). 

16



2. Cíl práce a výzkumné otázky

Cílem této bakalářské práce je deskripce všech činností nabízených obyvatelům 

Českých Budějovic v Parku Čtyři Dvory s důrazem na sociální aspekty těchto činností 

(park je snadno přístupný zejména obyvatelům sídliště Máj a Vltava). 

Práce rovněž směřuje ke zmapování problémů, obtíží a překážek, které v tomto teritoriu 

brání dalšímu rozvoji sociálních služeb poskytovaných občanům.

Pro splnění stanoveného cíle jsem definovala tyto výzkumné otázky:

Výzkumná otázka č.1:

Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku přetrvávají?

Výzkumná otázka č.2:

 Jaká řešení těchto problémů respondenti navrhují?
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3. Metodika

V  mé  bakalářské  práci  je  aplikován  deskriptivní  výzkum  zabývající  se

představením Parku Čtyři Dvory v Českých Budějovicích, zaměří se na sociální aspekty

nabízených  aktivit  v  tomto  parku,  zejména  ve  vztahu  k  nejbližším  sídlištím  Máj  a

Vltava.

Mojí hlavní metodou sběru dat bude vedle pozorování kvalitativní dotazování

pomocí  techniky  strukturovaných  rozhovorů  s  otevřenými  otázkami.  Jakmile

výzkumník získá dostatečné množství dat, může začít s prozkoumáním pravidelností,

které se v datech vyskytují,  utvářením předběžných závěrů a hledáním další opory v

datech pro tyto závěry (Švaříček a kol., 2007). Výzkum zakončím formulováním návrhů

ke zlepšení specifických sociálních služeb poskytovaných občanům města v teritoriu

nového parku. Podle Hendla „strukturovaný rozhovor s otevřenými otázkami sestává z

řady  pečlivě  formulovaných  otázek,  na  něž  mají  jednotliví  respondenti  odpovědět“

(Hendl,  2005,  s.  173).  Tato  metoda  je  na  hranici  mezi  dotazníkovými  metodami  a

rozhovorem, který má daná pravidla a ta jsou pro výzkumníka závazná a neumožňují

mu příliš velké změny či úpravy (Miovský, 2006).

Přednost  kvalitativního  výzkumu tkví  v  získávání  podrobného popisu  při  zkoumání

jedince, skupiny či události. Zkoumání je prováděno v přirozeném prostředí, umožňuje

studovat procesy a navrhovat teorie (Hendl, 2005).

Můj  strukturovaný  rozhovor  sestává  z  11  otázek  týkajících  se  provozu  parku  a

spokojenosti obyvatel nejen Českých Budějovic s tímto parkem. Otázky jsem rozdělila

do tří tematických okruhů.

V první části se zaměřuji na seznámení s parkem a místem bydliště respondenta, abych

měla představu, jak široká je veřejnost, která o parku ví, případně ho navštěvuje. Druhá

část je věnována samotným aktivitám, které park nabízí, či co mu podle dotazovaných

naopak  chybí.   Ve  třetí  části  se  dotazuji  přímo  na  konkrétní  problémy  spojené  s

aktivitami v parku a na jejich možné řešení. Cílovým souborem mého výzkumu bude 10

zástupců uživatelské veřejnosti (R1-R10) a 10 zainteresovaných odborníků (R11-R20).

Zástupce uživatelské veřejnosti jsem si přirozeně zvolila při pozorování v parku, tedy

především  rodiče  a  aktivní  uživatele  nabízených  aktivit.  

Zainteresované  odborníky  jsem  zvolila  z  okruhu  pracovníků  v  parku,  na  krajském

úřadě, mezi terénními sociálními pracovníky i mezi sportovci, kteří mají v povědomí

projekty  spojené  se  skateparky  nejen  v  jižních  Čechách  a  kteří  právě  tento  park
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navštěvují.   Před  realizací  výzkumné  části  mé  bakalářské  práce  jsem  telefonicky

kontaktovala sociální pracovníky z Komunitního centra na sídlišti Máj a vzhledem k

povaze a věku uživatelů parku jsem na krajském úřadě zvolila pracovníka kurátorů pro

děti a mládež. Též jsem telefonicky zkontaktovala majitele dnes i dříve velmi populární

značky FINAL mezi sportovci a ten mi doporučil konkrétní osoby, na které jsem se ve

spojení  s  tímto  rozhovorem  mohla  obrátit.  Všichni  respondenti  byli  seznámeni  s

tématem  a  stručným  obsahem  mé  bakalářské  práce,  rozhovory  probíhaly  jak  v

samotném parku, tak v přirozeném prostředí dotazovaných a to od září 2018 do března

2019. Délka rozhovoru byla vždy maximálně 25 minut, všichni souhlasili s nahráváním

na  mobilní  zařízení  a  byli  ujištěni  o  zachování  anonymity.  Tyto  rozhovory  jsou

přepsány do písemné podoby a jsou součástí příloh mé bakalářské práce.
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4. Výsledky

V této části budou vyhodnoceny strukturované rozhovory s deseti zástupci uživatelské

veřejnosti a s deseti zainteresovanými odborníky. Strukturovaný rozhovor se skládá z

11 otázek. Otázky 1 – 3 se zaměřují na místo bydliště respondenta, návštěvnost parku z

jeho strany a  na  názor  na  informovanost  o  parku.  Otázky 4-6  se  věnují  samotným

aktivitám v parku, co respondenti  využívají,  co jim připadá neužitečnější  a co jim v

parku naopak  chybí.  A otázky  7  –  11  zjišťují  samotné  problémy v  parku,  zda  zde

funguje dozor,  zda se dodržuje řád,  dotazuji  se na konkrétní  problémové události  v

parku,  co  brzdí  vývoj  nabízených  aktivit  a  jaké  respondenti  navrhují  řešení.  

První otázka zjišťovala, zda vůbec a jak často respondenti park navštěvují, všichni se

shodli, že ho navštěvují a že se jedná o období zejména od března do října a odpovědi

byly v rozmezí od každodenní návštěvy až po 1x měsíčně, pouze R7 uvedl „Ne a hlavně

bych  to  nenazýval  parkem,  ale  chodím  tudy  okolo  skoro  denně.”  Druhá  otázka

zjišťovala  bydliště  respondentů  témě  všichni  zástupci  uživatelské  veřejnosti  bydlí  v

těsné  blízkosti  parku,  jako  R4,  která  bydlí  U  Výměníku  a  R8,  která  žije  v

Alzheimercentru,  pouze R2 pochází z Netolic,  zbytek žije v různých částech sídliště

Máj. Naopak respondenti R11 až R20, kteří zastupují zainteresované odborníky jsou z

různých částí nejen jižních Čech, R19 je z Příbrami, R17 a R14 jsou z Vráta a Včelné

nedaleko Českých Budějovic, R15 je z Prahy a R13 bydlí kousek od Vodňan. Otázka č.

3  se  dotazuje  na  pohled  respondentů  ohledně  informovanosti  o  existenci  parku,

víceméně se všichni shodují na faktu, že park je velmi navštěvované místo a tedy se

domnívají, že informovanost o něm je odpovídající. Jak uvádí uživatelka R4 „To nevím,

ale chodí sem dost lidí, podle mě hlavně z Máje. Pokud tu není dost dobrá reklama

parku, tak teď je alespoň dobře vidět z nové silnice a od zimáku u Pouzara.”  Čímž

poukazuje na fakt, že viditelnost parku je zvýšena díky nové silnici vedoucí od sídliště

Vltava na sídliště Máj.
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Tabulka 1: Výsledky otázek 1-3 od zástupců uživatelské veřejnosti

Zařazení Navštěvovanost
parku

Bydliště Je veřejnost o 
parku 
informována?

R1 Uživatel 17 let Denně Sídliště Máj Neví

R2 Uživatel 12 let Jen občas Netolice Neví 

R3 Matka 39 let Jen občas Sídliště Máj Ano 

R4 Studentka 24 let Jen občas U Výměníku Ano 

R5 Otec 36 let Jen občas Sídliště Máj Ano 

R6 Uživatel 14 let Denně Sídliště Máj Ano 

R7 Muž 52 let Nechodí tam
vůbec

Sídliště Máj Ano 

R8 Uživatelka 83
let

Jen občas Alzeimercentrum Neví 

R9 Matka 39 let Denně Sídliště Máj Ano

R10 Otec 46 let Jen občas Sídliště Máj Ano

Zdroj: vlastní výzkum
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Tabulka 2: Výsledky otázek 1-3 od zainteresovaných odborníků

Zařazení Navštěvovanost
parku

Bydliště Je veřejnost o 
parku 
informována?

R11 Pracovnice v
parku

Denně Sídliště Vltava Ano

R12 Pracovník
komunitního

centra

Jen občas Sídliště Máj Ano

R13 Kurátorka pro
děti a mládež

Jen občas U Vodňan Ano

R14 Profesionální
skateboardista

Jen občas Včelná Ano 

R15 Trenér v ČAS Jen občas Praha Neví

R16 Pořadatel ČPS Denně Knežské Dvory Ano 

R17 Profesionální
longboardista

Jen občas Vráto Neví 

R18 Pracovnice v
parku

Denně Vltava střed Ano 

R19 Profesionální
pennyboardista 

Jen občas Příbram Ano 

R20 Terénní sociální
pracovník

Jen občas Palackého
náměstí

Ano 

Zdroj: vlastní výzkum                                                                        

Otázky  4-6  se  věnují  samotným  aktivitám,  které  park  nabízí  a  názoru

respondentů,  co podle nich parku chybí.  Otázka č.  4 se dotazuje na nejvyužívanější

aktivitu v parku, kdy většina odpověděla skatepark, uživatelé z řad rodičů zase aktivity

pro  menší  děti  a  kavárnu.  Zmíněna  byla  i  fitstezka,  jak  řekla  R8  „Chodíme  sem s

vnučkou  cvičit  tady  na  ty  stroje  pro  seniory.”  Otázka  č.  5  je  zaměřena  na

nejužitečnějšíaktivity  v  parku,  kdy  se  opět  většina  shodla  na  skateparku,  který  je

opravdu vytížen a opět je zmíněna fitstezka, kavárna a celkově herní prvky pro děti.
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Otázka  č.  6  se  zaměřila  na  to,  co  respondentům v parku  naopak  chybí.  Několikrát

zaznělo větší skatepark, jak řekl R15 „Viděl jsem návrh, je to super čtyřokruhový park,

ale tomu skateparku se tu mohlo věnovat více místa.  České Budějovice jsou krásné

město, byly by tady super akce, kam by se mohla přijít podívat široká veřejnost a pro

mládež je to top místo na trávení volného času. Ti kluci se tu hecují, snaží se překonat,

někam to dotáhnout. A ta výbava není zadarmo, musí do toho investovat, deska se často

přelomí, musí se koupit nová a to stojí peníze, které by jinak investovali třeba do drog.

Myslím, že je to dobrá prevence, ať už se jedná o jakýkoliv sport.” R14 a R19 se shodují

na faktu,  že zde schází prvky pro venkovní cvičení tzv.  workout. Dále R13 doslova

uvedla  „Mně osobně tam chybí  dohled.  Dobře vím, že mladiství,  které mám osobně

starosti, se tam schází, protože na sídlišti je na ně přece jen o moc lépe vidět.” S tímto

tvrzením se ztotožňuje i R11, která uvádí že schází „Pořádný kamerový systém, zkrátka

větší  dohled.  Je to tu vážně pěkné,  ale  během pár měsíců je všechno posprejované,

popsané, zničené!” Mladí rodiče v parku postrádají herní prvky pro nejmladší děti, jak

uvádí např R5  „Chybí tady dost prvky pro nejmenší děti.  Na ty tady u všeho musíte

dávat velký pozor.”  R4 zase zmiňuje „Chybí mi tu hlavně trochu víc stínu, ale je to

mladý park, mladá zeleň.” 
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Tabulka 3: Výsledky otázek 4-6 od zástupců uživatelské veřejnosti

Nejvíce
využívané
zařízení

Nejužitečnější
zařízení

Co v parku chybí

R1 Skatepark Skatepark a
Fitstezka

Větší skatepark

R2 Skatepark Skatepark Větší skatepark

R3 Kavárna, prvky
pro děti

Prvky pro děti Více flory

R4 Fitstezka,
lavičky

Prvky pro děti Více flory

R5 Fitstezka Skatepark a
Fitstezka

Prvky pro předškolní děti

R6 Skatepark Skatepark ,
fitstezka,
kavárna

Větší skatepark

R7 Nic Skatepark Více flory

R8 Fitstezka Fitstezka Více flory

R9 Skatepark Skatepark Více flory

R10 Kavárna, prvky
pro děti

Kavárna, prvky
pro děti

Prvky pro předškolní děti

Zdroj: vlastní výzkum
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Tabulka 4: Výsledky otázek 4-6 od zainteresovaných odborníků

Nejvíce
využívané
zařízení

Nejužitečnější
zařízení

Co v parku chybí

R11 Kavárna Kavárna Kamerový systém

R12 Skatepark Skatepark Prvky pro předškolní děti

R13 Skatepark Skatepark Kamerový systém

R14 Skatepark Skatepark Větší skatepark, workout

R15 Skatepark Skatepark Větší skatepark

R16 Skatepark Skatepark Větší skatepark

R17 Skatepark Prvky pro děti a
skatepark

Neví 

R18 Kavárna, prvky
pro děti

Kavárna, prvky
pro děti

Prvky pro předškolní děti

R19 Skatepark Skatepark Workout

R20 Prvky pro děti,
fitstezka

Skatepark Více flory

Zdroj: vlastní výzkum                                                                             
   

Otázky  7-9  se  věnují  problémům s  řádem parku,  problémovým událostem a

faktu, zda je v parku nějaký dozor. U otázky číslo 7, dotazující se na možné porušování

řádu parku, se respondenti často shodovali na tom, že je park poničený, mladiství tam

chodí kouřit,  užívají  se zde omamné a psychotropní látky a  nedodržuje se provozní

doba. Jak uvádí R10 „Nevím, ale  jasně je tu všude vidět vandalismus a kouřící děti asi

taky nebudou úplně v pořádku.”  S tímto tvrzením se shoduje i R9, která říká že,  „To

nevím, popravdě jsem ho ani nečetla, ale je tu to rok od roku poničenější.” nebo R5,

který uvedl že „Právě kvůli dětem by se to tu mělo víc udržovat. Stálo to spoustu peněz

a  během  prvního  roku  je  téměř  půlka  věcí  poničená.”  Otázka  číslo  8  se  věnuje

konkrétním problémovým událostem v parku, kdy se opět většina shoduje na tomtéž,

jako u otázky číslo 7, ale zde se ještě přidává šikana a záškoláctví, jak řekl R10 „No jak
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jsem zmínil, ten vandalismus a určitě i záškoláctví. Některé děti jsou tu docela drsné,

takže  nevynechám  ani  šikanu,  když  vidím  a  slyším  jak  si  nadávají  a  vyhrožují,  to

rozhodně není v pořádku.” R11 to potvrdila takto: „Tak jak už jsem řekla, kromě ničení

majetku  sem  chodí  děti  „za  školu“  (převážně  Romové),  nezletilí  tady  kouří,  pijou

alkohol. Kouří se tady marihuana, ale kde taky ne dneska. Je to hezké místo, neděje se

tu jen tohle,  děti,  rodiče i dospělí  se sem chodí bavit,  ale všechno má svojí stinnou

stránku, jestli mi rozumíte.” A R13 z řad kurátorů pro děti a mladistvé odpověděla takto:

„Celkově, jak stoupá drogová problematika, vím, že se to děje nejen tam. Jsem vždy

ráda, když se mi podaří, aby se mi děti otevřely. Tohle není jen o tom parku, ale když se

ptáte, tak ano, samozřejmě se spousta patologií odehrává i přímo tam.”  A otázka č. 9 se

dotazuje na existenci  dozoru v parku, o které se zmiňuji  v kapitole  1.3.  Park Čtyři

Dvory - možnosti a meze vlivu na řešení sociálních problémů,  kdy se drtivá většina

respondentů  shoduje  na  tom,  že  to  vlastně  neví,  nebo  jsou  si  jisti  že  žádný  dozor

neexistuje, pouze R14 odpověděl:  „Ano, myslím, že tam býval dozor, ale dlouho jsem

nikoho neviděl.” a R18 uvádí „Na kavárně je kamerový systém, ale ten zabere jen úzce

kavárnu a jestli tu někdy byl dozor, tak je asi neviditelný.”
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Tabulka 5:Výsledky otázek 7-9 od zástupců uživatelské veřejnosti

Porušování řádu parku Problémové události Má park dozor?

R1 Provozní doba,
vandalismus

Neví Neví 

R2 Neví Šíkana Neví 

R3 Neví Záškoláctví Neví 

R4 Provozní doba Užívání omamných a
psychotropních látek,

vandalismus

Neví 

R5 Vandalismus Vandalismus Neví 

R6 Vandalismus Šikana Neví 

R7 Vandalismus Neví Neví 

R8 Neví Užívání omamných a
psychotropních látek

Neví 

R9 Vandalismus Vandalismus Neví 

R10 Vandalismus,  užívání
omamných a

psychotropních látek

Záškoláctví, šikana Neví 

Zdroj: vlastní výzkum
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Tabulka 6: Výsledky otázek 7-9 od zainteresovaných odborníků

Porušování řádu parku Problémové události Má park dozor?

R11 Vandalismus, užívání
omamných a

psychotropních látek,
záškoláctví

Vandalismus,  užívání
omamných a

psychotropních látek,
záškoláctví

Neví 

R12 Užívání omamných a
psychotropních látek

Šikana Neví 

R13 Šikana, užívání
omamných a

psychotropních látek,
záškoláctví

Šikana, užívání
omamných a

psychotropních látek,
záškoláctví

Neví 

R14 Provozní doba Provozní doba Ano

R15 Neví Neví Neví 

R16 Neví Provozní doba Neví 

R17 Neví Užívání omamných a
psychotropních látek

Neví 

R18 Vandalismus, užívání
omamných a

psychotropních látek

Vandalismus, užívání
omamných a

psychotropních látek

Neví 

R19 Vandalismus, užívání
omamných a

psychotropních látek

Užívání omamných a
psychotropních látek

Neví 

R20 Vandalismus Neví Neví 

Zdroj: vlastní výzkum                               

Samotný závěr rozhovoru se dělil na otázky č. 10 a 11, dotazující se na problémy v

rozvoj nabízených aktivit a na navrhované řešení. Z rozhovorů vyplynulo, že nejvíce

lidem  vadí,  jak  je  park  poničený  a  že  se  nikdo  nezajímá  o  nefunkční,  rozbité,  či

neudržované herní  prvky v parku,  rozvoj  tedy nemůže probíhat,  když není  doposud

udržováno ani to, co bylo vybudováno. R10 například uvedla:  „No když jste se na to

zeptala, tak tady rozhodně chybí nějaký dozor a celkově údržba hřiště, spoustu věcí je tu
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poničených.”  R3 uvádí:  „Myslím, že se nikdo nestará o servis. Sem tam něco upadne,

zrezne a nikdo to moc neřeší.”  R6, R15, R19 se shodují  na faktu, že potenciál  pro

skatepark je tu velký a dal by se rozšířit, s čímž souhlasí i R18, R14, R9, kteří se shodují

na faktu, že park zatím nenaplnil svůj potenciál a dal si by rozšířit. V rozhovorech se

setkáváme i s ostrou kritikou celkového názvu Park Čtyři Dvory, kdy mají respondenti

pocit,  že se nejedná o park, ale  spíše o hřiště,  např R5 řekl  „Občas sem zajdu, ale

rozhodně bych to nenazýval parkem. Spíš je to neudržované místo v kontrastu s místy

posekanou trávou.”  R10 uvedl  že,  „Tak od jara do podzimu tudy  občas jdeme na

procházku, ale parkem bych to nenazýval, spíš hřiště, nebo prostor pro volnočasové

aktivity bych to viděl.” a R20 jako řešení uvádí  „Mohlo by se více zainvestovat do té

zeleně, celkově více laviček, má to být přece park.” 

Tabulka 7: Výsledky otázek 10-11 od zástupců uživatelské veřejnosti

Problémy v rozvoji Řešení 

R1 Neví Větší skatepark

R2 Údržba Neví 

R3 Údržba Údržba

R4 Údržba Kamerový systém

R5 Údržba Údržba

R6 Nevyužitý prostor Větší skatepark

R7 Údržba Údržba

R8 Údržba Údržba

R9 Nevyužitý prostor Údržba

R10 Údržba Kamerový systém

Zdroj: vlastní výzkum
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Tabulka 8: Výsledky otázek 10-11 od zainteresovaných odborníků

Problémy v rozvoji Řešení 

R11 Údržba Údržba

R12 Údržba Kamerový systém

R13 Kamerový systém Kamerový systém

R14 Nevyužitý prostor Investice

R15 Investice Větší skatepark

R16 Investice Větší skatepark

R17 Nic Nic

R18 Nevyužitý prostor Investice

R19 Nevyužitý prostor Investice

R20 Nevyužitý prostor Investice

Zdroj: vlastní výzkum    
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5. Diskuze

Cílem  mé  bakalářské  práce  byla  deskripce  všech  činností  nabízených  obyvatelům

Českých Budějovic v Parku Čtyři Dvory s důrazem na sociální aspekty těchto činností.

Práce  rovněž  směřovala  ke  zmapování  problémů,  obtíží  a  překážek,  které  v  tomto

teritoriu brání dalšímu rozvoji sociálních služeb poskytovaných občanům. K cíli této

práce směřovaly 2 výzkumné otázky, první se zaměřila  na  problémy, které aktuálně

přetrvávají v parku a brání dalšímu rozvoji nabízených aktivit, a druhá na řešení těchto

problémů,  která mají  navrhnout respondenti.                                       

Hlavní metodou sběru dat bylo vedle pozorování kvalitativní dotazování pomocí

techniky strukturovaných rozhovorů s otevřenými otázkami. Výzkum byl zakončen sérií

návrhů  na  zlepšení  specifických  sociálních  služeb  poskytovaných  občanům  města  v

teritoriu  nového  parku.  Rozhovor  se  skládal  z  11  otázek  týkajících  se  provozu  a

spokojenosti  obyvatel  nejen  z  Českých  Budějovic.  Otázky  jsem  rozdělila  do  tří

tematických okruhů.                                                             

V  první  části  jsem  se  zaměřila  na  seznámení  s  parkem  a  místem  bydliště

respondenta,  kdy vyplynulo,  že většina respondentů byla ze sídliště  Máj v Českých

Budějovicích a navštěvují park poměrně často.  

Druhá část byla věnována samotným aktivitám, které park nabízí, či co mu podle

dotazovaných  naopak  chybí.  Největší  početná  skupina  dotazovaných  byla  z  řad

skateboardistů, kteří shodně odpovídali, že nejvíce využívají právě skatepark a byli by

rádi,  kdyby se  ještě  více  rozšířil,  jak  to  řekl  například  R19  „Je  to  super  park,  ale

prostoru je tam víc než dost, myslím, že rozšíření by nebylo od věci. České Budějovice

mají silný základ ve skateboardingu, vždyť z jihu pochází nej skateová značka Final.

Byla by to skvělá reklama a hlavně se tam rádi vrátíme na jakoukoliv soutěž, je to tam

super.” Z řad rodičů vyplynulo, že nejvíce využívají kavárnu a jejich děti herní prvky v

parku, ačkoliv jim zde chybí některé herní prvky pro předškolní děti. 

A konečně ve třetí  části  se  dotazuji  přímo na  konkrétní  problémy spojené  s

aktivitami v parku a na jejich možné řešení. Většina dotazovaných se shoduje na faktu,

že park není udržován, prvky jsou rozbité. ať už vlivem opotřebování, či vandalismem.

Nicméně  se  o  tyto  problémy  nikdo  nestará,  nerenovuje,  nerozšiřuje.  Přitom  kvalita

trávení volného času je pro mládež velmi důležitá, přesně to vystihl R16 (organizátor

ČPS), který řekl že  „Bylo by dobré, kdyby Magistrát Českých Budějovic pochopil, že

skateboarding má v našem městě místo a je dobré ho podporovat  jako prevenci proti
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všem možným sociálním patologiím, vždyť jde přece o kvalitní využívání volného času.”

Dále se jedná o problémy spojené se záškoláctvím,  šikanou,  užíváním omamných a

psychotropních látek a vandalismem, který je v parku vidět pouhým okem . Jak říká

Martínek (2015), záškoláctví je úmyslné chození za školu, přičemž žák neplní školní

povinnosti  a  to  nejčastěji  bez  vědomí  rodičů,  k  čemuž  doplňuje  Hofbauer  (2004)

„Rodiče by si měli najít dostatek času a věnovat ho svým dětem. Naučit je aktivnímu

přístupu k trávení svého volného času, snažit se využít tento čas ke svému rozvoji i ve

prospěch druhých. Takový přístup však v současné době nemá zdaleka každá rodina,

naopak nezřídka se stává, že se rodiče nestarají o to, jak jejich děti tráví volný čas.“

Pár respondentů se také vyjádřilo poměrně dost kriticky k názvu  ”Park Čtyři

Dvory”,  zejména  tedy  k  označení  ”park”,  neboť  podle  nich  je  to  spíše  hřiště.  Toto

tvrzení je podloženo faktem, že tam opravdu není příliš zeleně na případný piknik či jen

obyčejný odpočinek na dece. 

Jako možná řešení byly navrženy tyto možnosti: rozšíření parku o zelené plochy,

rozšíření  skateparku  a  instalace  kamerového  systému,  neboť  na  otázku  ohledně

existence dozoru v parku téměř všichni odpověděli tak, že o jakémkoliv dozoru vůbec

neví. Ačkoliv podle článku v Českobudějovickém deníku, měl park mít hlídací noční

službu. Nicméně jsem park sama několikrát  pozdě večer  cestou z práce navštívila  a

žádný dozor jsem neviděla, ani během rozhovorů, kdy jsem v parku strávila opravdu

dost času, jsem žádný dozor nezpozorovala.

Bylo  by tedy  na místě,  aby se Magistrát  města České  Budějovice  začal  více

zajímat o  park, ve kterém tráví svůj volný čas stále více mládeže a dospívajících, je to

místo nejen pro mladé, ale také pro rodiče s dětmi a je to další městská lokalita, kde se

dají konat kulturní akce pro veřejnost. 
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Závěr

V této práci jsem zmapovala problémy českobudějovických sídlišť a představila Park

Čtyři Dvory v Českých Budějovicích, který, jak plyne z výzkumu, je novým místem

setkávání rodičů s dětmi, mládeže i dospívajících.

Cílem bakalářské práce byla deskripce nabízených činností v parku a zmapování

problémů,  jež  brání  dalšímu  rozvoji  sociálních  služeb  poskytovaných  občanům.  V

souvislosti  s  těmito  cíli  jsem  formulovala  dvě  výzkumné  otázky  a  strukturovaný

rozhovor se skládal celkem z jedenácti otázek. Dotazovanými byla skupina deseti členů

uživatelské  veřejnosti  a  deset  zainteresovaných  odborníků  z  řad  profesionálních

skateboardistů, sociálních pracovníků a pracovníků v parku.

Závěrem  jsem  došla  k  výsledkům  výzkumných  otázek  a  sice  -  největšími

problémy v Parku Čtyři Dvory jsou vandalismus, špatná údržba herních prvků a celková

kontrola funkčnosti parku, a také fakt, že podle respondentů park ještě nenaplnil svůj

plný potenciál.  

Pomocí  kvalitativního  výzkumu  realizovaného  formou  strukturovaných

rozhovorů jsem spolu s respondenty došla  k následujícím řešením: park by měl mít

vlastní kvalitní kamerový systém, a to z důvodu prevence sociálních patologií, město by

mělo zvážit jeho rozšíření, jak samotného skateparku pro konání kulturních akcí, tak i

ploch  v  parku,  aby  se  skutečně  dal  nazývat  parkem.  A  nakonec  v  rámci  prevence

sociálních  patologií  by  se  měla  zvážit  instalace  posilovacích  strojů,  pro  takzvané

”workout” venkovní cvičení.

Díky této práci jsem si uvědomila, jak je důležitá lidská sounáležitost nejen pro

mladistvé a dospívající, ale i pro dospělé a je třeba pamatovat také na seniory. A to se

díky setkávání všech věkových kategorií v tomto parku stává jednoduchou skutečností. 

Tato  práce může být  užitečná  při  sebereflexi  pracovníků majících  na starosti

další rozvoj Parku Čtyři Dvory. Může být rovněž odborným příspěvkem do diskuse,

která  se  v  Českých  Budějovicích  kolem  problematiky  nového  parku  rozvíjí.  Svůj

význam bude mít jistě i v mé další profesní orientaci. 
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Příloha 1: Rozhovor s respondentem R1 (uživatel 17 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Jo chodím sem skoro každej den.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Na sídlišti Máj, v ulici V.Volfa.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To nevím, my sem chodíme jako parta tady z Máje.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Skatepark a když se nudíme tak ty posilovací stroje pro důchodce vzadu, ale to 

jenom pro srandu.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Skatepark a že je kde sedět.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Asi větší skatepark.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Někdy jsme tu asi dýl. A je to tu pokreslený, to vidíte.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Neřekl bych že jsou tu úplně jako problémy.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Nevím, asi ne pořád.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

To nevím, já jsem tu celkem spokojenej.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Jedině, že by měli zvětšit ten skatepark.

Příloha 2: Rozhovor s respondentem R2 (uživatel 12 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Jenom v létě tak dvakrát do měsíce.
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2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Bydlím v Netolicích.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Já jsem ho viděl z autobusu s klukama a chtěli jsme se sem zajet podívat.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Skatepark.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Určitě Skatepark.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Větší prostor pro nás.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

To nevím, žádnej sem nečetl.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

To asi ne, ale je to tu malý, občas tu vznikne nějaká hádka.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Myslím, že jo, kluci říkali, že to tu hlídaj, ale nikoho jsem ještě neviděl.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Asi se to tu hodně ničí, ale to dělají určitě cikáni, bůhví co sem chodí v noci! To 

tady přes noc určitě nikdo nehlídá!

11.Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

No to teda nevím.

Příloha 3: Rozhovor s respondentem R3 (matka 39 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Když je hezké počasí, vezmu sem děti, takže tak jednou týdně.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Na Máji v Prachatické ulici.
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3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Myslím, že díky nové silnici která vede podél je o něm mnohem větší povědomí.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Já určitě kavárnu a děti všechny možné prolejzačky a hry.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Děti se tu vyblbnou na všem možném, jsou tu chytré hry. 

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Asi více stromů, je to tu dost osekané, i když pěkné.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

To netuším.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Jelikož sem chodím s malými dětmi, je vidět, že ty větší by měli být ve škole, 

podle mě jsou tu za školou.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Nemyslím si, že je v parku dozor.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Myslím, že se nikdo nestará o servis. Sem tam něco upadne, zrezne a nikdo to 

moc neřeší.

11.Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Město by se o to mělo více starat, když už to postavili.

Příloha 4: Rozhovor s respondentem R4 (uživatelka 24 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

1X týdně, chodím sem studovat.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Hned tady vedle U Výměníku.

41



3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To nevím, ale chodí sem dost lidí, podle mě hlavně z Máje. Pokud tu není dost 

dobrá reklama parku, tak teď je alespoň dobře vidět z nové silnice a od zimáku 

u Pouzara.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Jsou tu super lavičky, na těch se skvěle učí a dost se mi líbí ten active park pro 

seniory. Jen je škoda, že sem skoro žádní nechodí.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Určitě jsou tady skvělé hry pro děti, které pomáhají rozvíjet jejich schopnosti. 

Celkově je to tu pěkně architektonicky řešené.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Chybí mi tu hlavně trochu víc stínu, ale je to mladý park, mladá zeleň.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Nevím, nečetla jsem ho, ale nemyslím si, že by měl přístupný i pozdě v noci, kdy 

odsud slýchám hluk.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Tak je jasné, že tady mladiství kouří, a to nejenom cigarety, ale i marihuanu a 

téměř všude jsou tu vidět znaky vandalismu.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Nevím, jestli ano, tak asi není moc dobrý.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Asi celková kontrola parku. 

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Myslím, že nejlepším řešením by byl kvalitní kamerový systém.

Příloha 5: Rozhovor s respondentem R5 (otec 36 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Občas sem zajdu, ale rozhodně bych to nenazýval parkem. Spíš je to 

neudržované místo v kontrastu s místy posekanou trávou.
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2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Bydlím na Máji, chodím sem občas venčit psa a s dětmi.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To asi jo, lidí tudy chodí dost.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Fit stezku, která se tu nachází. 

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Právě tahle Fit stezka a pro mládež asi skatepark.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Chybí tady dost prvky pro nejmenší děti. Na ty tady u všeho musíte dávat velký 

pozor.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Právě kvůli dětem by se to tu mělo víc udržovat. Stálo to spoustu peněz a téměř 

během prvního roku je půlka věcí poničená.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

No tak pravděpodobně vandalismus.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

To nevím, asi ne, když se podíváte jak to tu vypadá, všechno pomalované a 

ulámané.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Údržba.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Město by se o to mělo více starat, když chce reklamu.

Příloha 6: Rozhovor s respondentem R6 (uživatel 14 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Chodím sem dost často, když se s partou domluvíme.
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2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Tady ve Větrný kousek.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Nám o tom řekli ve škole, když se to stavělo, tak jsme se sem chodili koukat co z 

toho bude.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Skatepark.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

No skatepark a ta fitstezka je tu taky celkem dobrá a ta kavárna je taky super, 

když je teda otevřená.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Víc překážek na skate. 

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

To nevím, ten jsem nečetl, myslím že ne. Až na ty podpisy a nápisy všude no.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Jednou tu byla pěkná bitka, ale to se rozehnalo, nevím jestli to mělo nějaké 

pokračování.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Snad je tu občas dozor, ale nevím.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Nic mě nenapadá, ale mohli udělat ten skatepark větší.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Nějaký rozšíření, nic jinýho mě nenapadá.

Příloha 7: Rozhovor s respondentem R7 (52 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Ne a hlavně bych to nenazýval parkem, ale chodím tudy okolo skoro denně.
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2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Na Máji, na Zavadilce.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To určitě, v létě je tu plno bezohledných lidí, nezajímá je nikdo na kole, děti, 

venčení psa, prostě nic. Jezdí tady na skejtech hlava nehlava.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Jen cestu, ale hlavně okolo, tahle vede odnikud nikam, 2 stromy a 3 rádoby 

lavičky mě nijak nenadchly.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Pro ty mladiství je tady ten skatepark asi dobrý vyžití, ale měli by být 

ohleduplnější.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

To co dělá park parkem, tohle je hřiště.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

No tak vidím jak je to tu zničené, posprejované. Tak asi hlavně to nebude v řádu 

povolené.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

To nevím.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Netuším.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Měli by se o to hlavně pořádně starat, než tu dojde k nějakému úrazu.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Pravidelné kontroly těch rádoby herních prvků tady.

Příloha 8: Rozhovor s respondentem R8 (seniorka 83 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Chodím sem, když mě sem vezme vnučka, když je hezky.
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2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Já bydlím tady v Alzeimercentru.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

No to nevím.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Chodíme sem s vnučkou cvičit tady na ty stroje pro seniory.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

No pro mě určitě tyhle stroje, alespoň mi nezatuhnou svaly.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Mně nic, je to tu hezký, jen by se tu o tu zeleň mel někdo víc starat.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Tak to nevím. 

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Víte zas tak často sem nechodím, ale ty mladý sem hodně chodí kouřit.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Nevím.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Nic mě nenapadá, mně se to tu líbí.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Tak asi by se tu teda měl někdo o to víc starat.

Příloha 9: Rozhovor s respondentem R9 (matka 39 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Ano, když je hezké počasí, jsme tu každý týden.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Tady na Máji ve Frýdovce.
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3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To netuším, ale tady z okolí si snad každý všiml, že tam něco roste, když se park 

stavěl.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Je to parádní pro rodiče s dětmi, děti si tu vyhrají snad na všem.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Určitě skatepark, tam se kluci vyřádí nejvíc.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Je tu spoustu nevyužitého místa, něco by se určitě dalo přidat, ale nic mě 

nenapadá.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

To nevím, popravdě jsem ho ani nečetla, ale je tu to rok od roku poničenější.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Kromě toho ničení tady mě nic nenapadá.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Asi ne pořád, nevím.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Nevím jestli má město v plánu další rozvoj, ale místa je tu dost, určitě je co 

zlepšovat.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Někdo by se o to měl pořádně starat a zeptat se lidí co jim tu chybí. No jako 

třeba vy. A ohledně toho co tu je, určitě nějaký servis, málo věcí je tu v 

původním stavu, jestli vůbec nějaká.

Příloha 10: Rozhovor s respondentem R10 (otec 46 let)

1. Navštěvujete tento park/jak často?

Tak od jara do podzimu tudy občas jdeme na procházku, ale parkem bych to 

nenazýval, spíš hřiště, nebo prostor pro volnočasové aktivity bych to viděl.
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2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Kousek od HC Pouzar ve Lhenické ulici.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Ano, minimálně tady vídám vždy dost lidí.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Děti všechny ty možné hry tady, my s manželkou kavárnu.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Ty herní prvky jsou tu fajn.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Chybí tu vyžití pro menší děti, myslím kolem 2-3 let, ale tak to chybí asi všude.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Nevím, ale tak jasně je tu všude vidět vandalismus a kouřící děti asi taky 

nebudou úplně v pořádku.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

No jak jsem zmínil, ten vandalismus a určitě i záškoláctví. Některé děti jsou tu 

docela drsné, takže nevynechám ani šikanu, když vidím a slyším jak si nadávají 

a vyhrožují, to rozhodně není v pořádku.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Nemyslím si.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

No když jste se na to zeptala, tak tady rozhodně chybí nějaký dozor a celkově 

údržba hřiště, spoustu věcí je tu poničených.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Kamerový systém by mohl pomoci, aspoň by se vědělo, kdo to tady ničí.
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Příloha 11: Rozhovor s respondentem R11 (pracovnice v parku)

1. Navštěvujete tento park/často?

Ano, pracuji zde brigádně v kavárně, takže vždy podle sezóny, když je třeba, ale 

jinak park nevyužívám.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Na sídlišti Vltava.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Řekla bych, že sem chodí dost lidí, takže asi ano.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Já jen práci, takže kavárnu.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Určitě je fajn, že to není jen holé místo k sezení a hraní si pro děti, ale že se tady

u nás rodiče i děti mohou osvěžit, dát si kávu, nebo zákusek a přitom být na 

hřišti.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Pořádný kamerový systém, zkrátka větší dohled. Je to tu vážně pěkné, ale během

pár měsíců je všechno posprejované, popsané, zničené!

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

To stoprocentně!  

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Tak jak už jsem řekla, kromě ničení majetku sem chodí hodně převážně romů za 

školu, nezletilí tady kouří, pijou alkohol. Kouří se tady marihuana, ale kde taky 

ne dneska. Je to hezké místo, neděje se tu jen tohle, děti, rodiče i dospělí se sem 

chodí bavit, ale všechno má svojí stinnou stránku jestli mi rozumíte.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Nevím, ale to není žádné řešení, nemůže dohlížet na všechny sígry a už vůbec 

nemá dneska nikdo páku na to, jim cokoliv zakazovat.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?
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Řekla bych, že by se mělo město více starat o svoje dotované projekty, přece by 

nikoho nezabilo tu a tam dotáhnout šroubek, něco přetřít a opravit.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Určitě tu údržbu, aby se sem lidé rádi vraceli a třeba i v hojnějším počtu. 

Příloha 12: Rozhovor s respondentem R12 (pracovník komunitního centra)

1. Navštěvujete tento park/často?

Osobně jsem tam byl jen párkrát.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Na Máji.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To ano, tady v centru jsme rádi, že mají děti kde trávit svůj volný čas venku 

jinde než na sídlišti mezi paneláky. Takže o něm povědomí rozšiřujeme.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Byl jsem se tam podívat hlavně s dětmi, které navštěvují naše centrum a ty 

rozhodně nejvíce zajímal skatepark. 

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Skatepark byl od města skvělý nápad, kdyby byl kreativněji postaven, určitě by 

to přitáhlo mnohem více mladých lidí.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Větší kreativitu celkově pro všechny, nejen starší, ale i pro mladší děti. Takhle to

vzhlíží jen jako hřiště s malým skateparkem a přitom je tu tolik prostoru.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

To netuším, nechci se bavit o tom jak v dnešní době mladiství kouří, pijí, užívají 

návykové látky. To přece víte sama a jestli se to děje v parku netuším, ale 

dokážu si to představit. 

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Nevím, děti tam chodí rádi. Často řešíme šikanu, ovšem jestli to začalo v parku 

nevím. 
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9. Existuje v parku nějaký dozor?

To popravdě vůbec nevím.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Pravděpodobně ten dost volný přístup bez omezení. Nebudeme si nic nalhávat, 

divím se, že je tam alespoň pár věcí ještě v provozu.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Možná kamerový systém, ale především jde vždy o rodinné zázemí. Co se 

vandalismu a šikany týče, na to je nějaká kamera krátká.

Příloha 13: Rozhovor s respondentem R13 (kurátorka pro děti a mládež)

1. Navštěvujete tento park/často?

Byla jsem tam jen párkrát se synem, když se park otevřel.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Bydlíme zhruba 30 km od Českých Budějovic kousek od Vodňan.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To určitě ano, hlavně teď, když je kolem vedený obchvat na Máj.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Ze zkušenosti vím, že mládež a dospívající v takovém parku může využívat 

nejvíce skatepark. 

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Ve skateparku se můžou mladiství, které to zajímá dobře najít a trávit svůj volný

čas, je to jedna z dobrých alternativ v dnešní době, kdy hodně stoupá drogová 

problematika.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Mně osobně tam chybí dohled. Dobře vím, že mladiství, které mám osobně 

starosti, se tam schází, protože na sídlišti je na ně přece jen o moc lépe vidět.
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7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Nečetla jsem ho, ale nepředpokládám, že by v něm byla povolena šikana, 

užívání návykových látek a záškoláctví.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Celkově jak stoupá drogová problematika vím, že se to děje nejen tam. Jsem 

vždy ráda, když se mi podaří aby se mi děti otevřeli. Tohle není jen o tom parku, 

ale když se ptáte, tak ano, samozřejmě se spousta patologií odehrává i přímo 

tam. 

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Nevím, ale to není důležité, jakmile dojde ke konfliktu, většina veřejnosti dá ruce

pryč a nikdo nic neviděl, nebo to naopak nafoukne do neuvěřitelných rozměrů.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Pokud by se jednalo o kontrolu na trávením volného času mladistvých, měl by 

mít park určitě alespoň kvalitní kamerový systém.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Takže kamerový systém.

Příloha 14: Rozhovor s respondentem R14 (profesionální skateboardista)

1. Navštěvujete tento park/často?

Tak 3x až 4x měsíčně.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Bydlím na Včelné.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Ano, myslím si, že se zde pohybuje dost lidí.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

V parku nejvíc využívám skatepark.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Skatepark.
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6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Určitě větší skatepark, nebo místo na pořádné venkovní workout cvičení.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Jako je možné, že se občas řád poruší, ale nemyslím si, že by s tím byli 

problémy.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Možná, že občas někdo nedodrží provozní dobu parku.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Ano, myslím, že tam býval dozor, ale dlouho jsem nikoho neviděl.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Investice financí do tohoto parku.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Víc do něj zainvestovat, když už to má nějak vypadat.

Příloha 15: Rozhovor s respondentem R15 (skateboardista, trenér v ČAS)

1. Navštěvujete tento park/často?

Byl jsem tam jen párkrát, hlavně před ČSP.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Jsem z Prahy.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Tak my o něm samozřejmě víme, ale jak jste na tom v Budějovicích těžko říct.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Skatepark.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Samozřejmě skatepark, ale všiml jsem pěkného parku pro seniory, to je dost 

fajn.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Viděl jsem návrh, je to super čtyř okruhový park, ale tomu skateparku se tu 
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mohlo věnovat více místa, České Budějovice jsou krásné město, byly by tady 

super akce, kam by se mohla přijít podívat široká veřejnost a pro mládež je to 

top na trávení volného času. Ty kluci se tu hecují, snaží se překonat, někam to 

dotáhnout. A ta výbava není zadarmo, musí do toho investovat, deska se často 

přelomí, musí se koupit nová a to stojí peníze, které by jinak investovali třeba do

drog. Myslím, že je to dobrá prevence ať už se jedná o jakýkoliv sport. 

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Netuším.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Nevím jak tady, ale tak dnešní mládež prostě problémová je a vlastně vždycky 

byla, dokážu si představit jak tu mladý hulej trávu apod.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Netuším, ale měl by být.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Vždycky jsou to finance.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Předložit návrh na větší skatepark, místa je tu dost. Pak by se tomu dalo říkat i 

park, teď to vidím spíš jako hřiště s lavičkama a malým skateparkem.

Příloha 16: Rozhovor s respondentem R16 (organizátor ČPS)

1. Navštěvujete tento park/často?

Chodím tam opravdu často, jak mi to čas a počasí dovolí.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Bydlím v Kněžských Dvorech.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To ano, minimálně v naší komunitě skateboardistů. 

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Samozřejmě jsme nejvíc využili skatepark.
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5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Celý park je super, a skatepark je dobře řešený.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Na krajské město má tenhle skatepark dost malé parametry i když je dobrý. 

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Netuším. Ale jsem si vědom ne příliš dobrého renomé sketaboardistů, ale to je 

opravdu jen stereotypní názor, který bych rád změnil.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Tak občas se tu nedodrží provozní doba, ale nikomu to nijak zvlášť nevadí.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Tak to nevím, jestli park má dozor.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Pro nás jako obyčejné lidi bylo těžké pořádat tady jakoukoliv veřejnou akci, 

vzhledem k tomu že Magistrát města požaduje kauci za využití skateparku. 

Přitom je to skvělá příležitost a letos to díky společnému úsilí i pomoci 

Magistrátu vyšlo a mohli jsme uspořádat jeden z největších závodů v zemi. 

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Bylo by dobré, kdyby Magistrát Českých Budějovic pochopil, že skateboarding 

má v našem městě místo a je dobré ho podporovat i jako prevenci proti všem 

možným sociálním patologiím, vždyť jde přece o kvalitní využívání volného 

času.

Příloha 17: Rozhovor s respondentem R17 (profesionální longboardista)

1. Navštěvujete tento park/často?

Tak 2krát do měsíce.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Ve Vrátě.
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3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Nevím jestli dostatečně informovaná, ale už je tu na tolik dlouho že by lidi o něm

měli vědět.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Skatepark.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Dobrá je jeho rozmanitost, nejlepší skatepark v Českých Budějovicích, na 

procházky, využití pro širší věkové kategorie a velikost. Takže skatepark, 

houpačky a prolézačky pro děti, chill zone.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Nevím přesně, ale ještě podle mě nenabil svého plného potenciálu na to jak je 

velký.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Netuším.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Možná feťáci a věci po nich.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Žádný jsem nikdy neviděl.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Nevidím žádný větší problém.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Nevidím problém, nevidím řešení.

Příloha 18: Rozhovor s respondentem R18 (pracovnice v parku)

1. Navštěvujete tento park/často?

Za účelem práce teď v sezóně často a občas i s dětmi.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Na Vltavě střed.
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3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Myslím, že sem chodí dost lidí, ale mohlo by to být rušnější.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Já kavárnu a děti houpačky, ty menší ty zvonkové hry.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Tady v okolí kavárny je spoustu příležitostí k hraní a rodiče můžou sedět v klidu 

na kávě a sledovat svoje děti, aniž by museli mít strach, že vběhnou do silnice, 

která je dost daleko.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Určitě více aktivit pro předškolní děti.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Tak vždycky tu po mládeži zůstávají odpadky, pijí tu alkohol, kouří, ale s tím nic 

nenaděláte.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

To vyloženě ne, kromě toho klasického porušování řádu.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Na kavárně je kamerový systém, ale ten zabere jen úzce kavárnu a jestli tu 

někdy byl dozor, tak je asi neviditelný. 

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

V rozvoji těžko říct, místa pro více aktivit je tu dost, takže zřejmě finance.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Nějaký návrh na rozšíření a hlavně průběžná údržba všech atrakcí.

Příloha 19: Rozhovor s respondentem R19 (profesionální pennyboardista)

1. Navštěvujete tento park/často?

Tak dvakrát do měsíce sem zajedu za přáteli, navštěvujeme různé skateparky.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Jsem z Příbrami.
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3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

Mezi námi určitě ano, jak to máte na jihu kompletně to netuším, ale maminek s 

dětmi tam chodí dost.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Skatepark.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Pro mě rozhodně skatepark, ale celkově se mi líbí ta koncepce.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Pro to vybití kluků, místo aby bušili do sebe by se tam určitě hodil nějaký 

workout prvek, na tom se vyhecují stejně jako při jakémkoliv jiném sportu a 

spoustu kluků a nejenom kluků tohle venkovní posilování hodně chytlo. Dneska 

už je to vlastně dost v kurzu. 

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

To netuším, ale tak v každém řádu je defacto to samé, jakože nekouřit, nepít 

alkohol, ale dělá se to všude.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

Zase stejně jako v ostatních parcích je vždycky problém města s narkomany, 

někteří po sobě uklidí, jiní nechají bordel jak je a je to nebezpečné, hlavně pro 

děti. Ale tohle si musí preventivně řešit terénní pracovníci, viděl jsem to už 

mockrát, ale je mi jasný, že takových lidí je málo.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

Netuším.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Je to super park, ale prostoru je tam víc než dost, myslím, že rozšíření by nebylo

do věci. České Budějovice mají silný základ ve skateboardingu, vždyť z jihu 

pochází nej skateová značka Final. Byla by to skvělá reklama a hlavně se tam 

rádi vrátíme na jakoukoliv soutěž, je to tam super.

11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

No asi by město mělo zvážit rozšíření.
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Příloha 20: Rozhovor s respondentem R20 (terénní sociální pracovník)

1. Navštěvujete tento park/často?

Nijak zvlášť.

2. V jaké části Českých Budějovic, případně kde mimo město bydlíte?

Na Palačáku.

3. Myslíte si, že je veřejnost dostatečně informována o existenci parku?

To určitě ano, ale pokud nejste z přilehlého sídliště, asi se tam nikdo autobusem 

ani autem zrovna nepohrne.

4. Co nejvíce v parku využíváte?

Byl jsem tam jen párkrát s dětmi, když jsme šli někdy o víkendu z kina, jsou tam 

dobré hry pro děti i pro seniory, to je bezva, že má park široký věkový záběr.

5. Které nabízené aktivity Vám připadají nejužitečnější?

Nejvíc plno bylo rozhodně ve skateparku, takže to byla dobrá myšlenka.

6. Co Vám v tomto parku naopak chybí?

Mně tam asi chybí opravdu kvalitní plocha na odpočinek, s kvalitním trávníkem,

aby se tomu dalo říkat park a ne spíš hřiště.

7. Vyskytují se problémy s nedodržováním řádu apod.?

Jako nemoc z povolání si hned všimnete, že tam mladiství kouří apod. Ale tady 

je spíš vandalismus na prvním místě v porušování řádu.

8. Víte o některých konkrétních událostech, které se zde jeví jako problémové?

No nevšiml jsem si žádných jehel, abych je běžel vyměnit, jestli se ptáte na tohle,

podle mě tam chodí děti po škole, děti za školu, ale pro mě jako sociálního 

pracovníka se tam nic závažného nejeví.

9. Existuje v parku nějaký dozor?

To netuším.

10. Které problémy v rozvoji nabízených aktivit aktuálně na území parku 

přetrvávají?

Mohlo by se více zainvestovat do té zeleně, celkově více laviček, má to být přece 

park.
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11. Jaká řešení těchto problémů navrhujete?

Investice, finance.

Obr. 1: Krasohled

 

Obr. 2: Akustický herní prvek ”Dřevěné telefony”
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Obr. 3: Senior fitness ”Odtlačování nohama”

Obr. 4: Boxing bike

Obr. 5: Vodní prvek
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Obr. 6: Desková hra s kuličkami

Obr. 7: Taneční zvonkohra
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Obr. 8: Houpačky ”Hnízdo”

Obr. 9: Lezecká sestava ”Mikádo”
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Obr. 10: Skatepark
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